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درگذشت شهروند ایرانی در مخمصه اوکراین
ســفیر جمهوری اســامی ایران در اوکراین در پی فــوت یک تبعه ایرانی 
در این کشــور طی تماسی با بســتگان آن مرحوم، تسلیت گفته و بر آمادگی 

سفارت برای همکاری در جهت تسلی خاطر بازماندگان تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، به دنبال فوت مرحوم محمد محســن شوشتریان تبعه 
ایرانی که به دلیل نارســایی قلبی در منطقه خارکوف به دیار باقی شــتافت، 
منوچهر مرادی ســفیر جمهوری اسامی در اوکراین طی تماس تلفنی با چند 
تن از بســتگان آن مرحوم، مراتب تســلیت و تاثر عمیق خود را نسبت به این 
واقعه تلخ اعام و بر آمادگی ســفارت برای هرگونه همکاری در جهت تســلی 

خاطر بازماندگان تاکید نمود.
متعاقب دریافت خبر فوت یک تبعه ایرانی، سفارت جمهوری اسامی ایران 
در اوکراین پس از بررســی منابع خبر و همچنیــن تماس با پلیس اوکراینی 
مأمور رســیدگی به موضوع، با ابراز تأســف و تأثر فراوان اعام می دارد تبعه 
مذکور به نام محمدمحســن شوشــتریان فرزند نصرالله ۵۱ ساله حین خروج 
از شــهر خارکوف )به همراه دو تبعه دیگر ایرانی و اوکراینی( در حوالی شــهر 
»نووایا وادالاگا« دچار نارســایی قلبی شده و به رغم امداد پزشکی اولیه، جان 

به جان آفرین تسلیم نموده است.

ویژه

سناریوی ناخوشایند ایران برای اسرائیل
گاردین در گزارشی نوشــت که در یک کلیپ ویدئویی مربوط به ماه های 
پس از خــروج دونالد ترامپ از برجام که به تازگی منتشــر شــده، بنیامین 
نتانیاهو، نخســت وزیر سابق اسرائیل بر خود می بالد که در مخالفت با توافق 
هســته ای ایران، در برابر همه جهان ایستاده، کوتاه نیامده و شخصا ترامپ را 
متقاعد کرده که از آن خارج شــود. اکنون چهار سال پس از آن، هم نتانیاهو 
از دفتر نخســت وزیری بیرون انداخته شــده و هم ترامپ از کاخ سفید و در 
ایران هم یک رئیس جمهوری میانه رو، رفته و یک تندرو به جای او نشســته 
اســت. پیروزی ژئوپولیتیک نتانیاهو هم، اکنون به سرچشمه نگرانی فزاینده 

ساختارهای امنیتی و سیاسی اسرائیل تبدیل شده است.
دانی ســیترینوویچ که از 20۱3 تا 20۱6 رئیس بخش پژوهشی اطاعات 
ارتش اســرائیل بود، می گوید: »فشار حداکثری، ترورها و حمات خرابکارانه 
اسرائیل، هیچ کدام تاثیری نداشتند و تنها کاری که کردند این بود که برنامه 
هســته ای ایران را به پیش راندند. اکنون گزینه دیگری نداریم و نگرانی من 
این است که اسرائیل و ایران در آینده نزدیک در مسیر برخورد قرار گیرند.«

توافق احیاشده هسته ای، همان چارچوب زمانی برجام را حفظ می کند به 
این معنی که محدودیت های وضع شده بر غنی سازی اورانیوم ایران، در سال 
202۵ به پایان می رسد. برای اسرائیل، این نتیجه بسیار بدتر از توافق 20۱۵ 
است. تهران، نه تنها به پیشرفت فنی چشمگیری دست یافته که تنها برای سه 
سال آینده تحت نظارت قرار خواهد داشت بلکه به زودی حدود هفت میلیارد 
دلار از دارایی های مسدودشــده اش را نیز بدســت خواهد آورد ضمن آن که 
تحریم های این کشور از جمله در زمینه صادرات نفت هم برداشته می شود.

یک مقام رســمی ارتش اســرائیل می گوید: »ایران اکنون در بخش های 
زیــادی از منطقه، جای پــای خود را محکم کرده آن هــم نه فقط در جنبه 
نظامــی بلکه همچنین با پیوندهای اقتصــادی و فرهنگی. اگر تکثیر پهپادها 
را هــم به این وضعیت اضافــه کنیم، به یک جنگ ترکیبی می رســیم. اگر 
 آنهــا بخواهنــد به اســرائیل صدمه بزننــد، محورهای پرشــماری برای این

 کار دارند.«
ســیترینوویچ می گوید: »این مسائل، دیگر از هم جدا نیستد. برای مثال، 
در جنگ ماه مه گذشــته میان اسرائیل و حماس، شاهد بودیم که نمی توانیم 
تنهــا به حماس حمله کنیم. حزب الله هم درگیر بود و دیدیم که راکت هایی 
از لبنان شــلیک شد. ما درگیر یک جنگ سایه هســتیم اما باید قواعد بازی 
را رعایــت کنیم. اگر در برخورد با ایران زیاده روی کنیم، مثا به تاسیســات 
هســته ای اش حمله کنیم، با تشــدید درگیری در بسیاری از جبهه ها روبه 

رو خواهیم بود.«

پولیتیک

طرف های  همه  گل محمدی:  هدیه  گروه سیاسی- 
برجــام تاش می کنند تکلیف مذاکرات را یکســره کنند 
؛ برهمیــن اســاس »رافائل گروســی« مدیــرکل آژانس 
انــرژی اتمی به تهران آمــد تا با رئیس ســازمان انرژی 
اتمــی و وزیرامورخارجه ایران مذاکره کند. مهم ترین گره 

چانه زنی ها برای احیای برجام ، موضوعات پادمانی است.
مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی در نشســت 
خبری مشــترک با رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: از 
زمانیکه آقای اســامی در این ســمت به اینجا آمده اند، 
ماقات های مســتمر داشتیم و ســعی کردیم موضوعات 
مختلف را حل و فصل کنیم و گفت وگوهای مثمرثمری با 

آقای اسامی داشتم.
وی افــزود: همانطور کــه آقای اســامی گفتند چند 
موضوع خــاص هنوز باقی مانده اســت که باید شــفاف 
ســازی کنیم و هر دو طرف هم تاش کردند اما تا پیش 
از این موفقیتی در این زمینه نداشــتیم و متخصصین ما 
تاش کردند در یک سیســتم نظــام مند با هم گفت وگو 
 کنند امــا تاش کردیــم تا رویکــرد عملگرایانــه ای را 

داشته باشیم.
گروسی افزود: این امر از چند جهت مهم است که من 
به دو جهت اشاره میکنم؛ اول اینکه همزمان با این دیدار، 
مذاکرات وین در جریان است و با توجه به اینکه این روند 
موازی مذاکرات است، با توجه به اینکه مذاکرات ما موازی 
آن اســت این دو روند به هم متصل و وابســته است و در 
صورتی که ایران و آژانس درباره این مسایل پادمانی تفاهم 
نداشــته باشــند تصور اینکه یک توافق جامع مثل برجام 

محقق شود وجود ندارد.
مدیــرکل آژانس بین المللی تاکید کــرد: نکته دوم که 
امیدوارم رو به جلو باشــد این اســت که انرژی هسته ای 
قابلیت فراوان دارد و برای توســعه کشورها مهم است. با 
در نظر گرفتن همه موضوعــات از جمله گرمایش زمین، 

رکود اقتصادی ناشی از کرونا به این نتیجه خواهیم رسید 
که تولید انرژی متناســب با محیط زیست از جمله انرژی 

هسته ای بسیار مهم است.
وی تاکید کرد: برای حرکت به ســمت آینده و پیشبرد 
همکاری ها معتقد هستم که بیشتر از گذشته باید به آینده 

نگاه کنیم تا ایران بتواند از انرژی هسته ای استفاده کند.
حفظ استقلال آژانس مهم است

گروسی در پاســخ به سوالی مبنی براینکه به چه علت 
گزارش های آژانس بین المللی انرژی اتمی قبل از انتشــار 
رسمی از ســوی برخی منتشر میشود، گفت:من هم بارها 
این سوال را از خودم پرسیدم؛ پاسخ این است که برخی از 
اعضا به این پروتکل محرمانگی احترام نمی گذارند و برخی 
از آن هــا محتوا را به اشــتراک می گذارند. در حال حاضر 
برای بالا بردن امنیت بحث شده است ولی اگر کسی قصد 
بر ما کردن اسناد را داشته باشد، جلوگیری از آن دشوار 

خواهد بود.
وی در پاسخ به ســوال مبنی براینکه اسناد جاسوسی 
که توســط جاسوسی های رژیم صهیونیســتی در اختیار 
آژانس قرار گرفته اســت تا چه زمانی آژانس قرار است به 
این اسناد اســتناد کند، گفت: دستور کار ما توسط هیچ 
کشــوری رهبری نمی شــود و کار ما تحــت کنترل هیچ 
کشوری نیست و آنچه که مهم است حفظ استقال آژانس 

است.
نگرانی تهران درباره سیاسی کاری آژانس

محمد اسامی، رئیس سازمان انرژی اتمی ر روز شنبه 
در کنفرانس خبری پس از دیدار با رافائل گروسی مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: امروز با آقای گروسی 
مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در مورد مســائل 
باقیمانده که در ســفرهای گذشته ایشان و سفر همکاران 
مــا بود را مرور کردیم و به یک جمع بندی رســیدیم. بنا 

شــد تا آخر خردادماه مدارکی که لازم است بین ایران و 
آژانس تبادل شود.

وی تصریــح کرد: نفوذ سیاســی و لابی گری نباید در 
تصمیمــات آژانس اثر بگذارد و ایران و آژانس باید در یک 
مســیر کاما حرفه ای و رفتار در چهارچوب کارشناســی 
مســائل را دنبال کنند و جای هیچ گونه سیاســی کاری 

نیست.
رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: بســیار خوش بین 
هســتیم که نفوذهایی که دشــمنان در راه توسعه کشور 
ایجاد کردند، رفع شــده است و اقدامات موجب پیشرفت 
حرکت هســته ای ایران شود، نمونه بارز آن اقدامات رژیم 
صهیونیســتی و ترور دانشمندان هسته ای بوده است. باید 
مسیر جدید و تعامات جدید با آژانس را پایه گذاری کنیم 
تا موجب توســعه بخشیدن صنعت هســته ای ایران شود 
چراکه ایران برای توســعه فناوری هســته ای خود برنامه 
بلندمدتی دارد و امیدواریم که روند توسعه همکاری ها یک 
روند طبیعی و کاما غیر سیاسی و حرفه ای باشد که ملت 
مــا بتوانند تاثیرات آن را در زندگی خود مشــاهده کنند. 
وی تاکید کرد: فلســفه وجودی برجــام و مذاکرات برای 
دفع و رفع اتهامات اســت. در این مقطع مذاکرات در وین 
و مراحل پایانی، یکی از خطوط قرمز ایران این اســت که 
موارد ادعایی برای همیشــه بسته شود و مزاحمتی ایجاد 
نشود. بر اســاس توافقاتی که انجام گرفته است، گام هایی 
اســت که به صورت مســاعدت متقابل و ارائه مستنداتی 
است که باید به سمت همکاری ها برود. رژیم جعلی رژیم 
صهیونیستی تابع هیچ مقرراتی نیست و بیشترین مانع را 
بر ســر راه برنامه صلح آمیز هسته ای ایران قرار داده است 

اما هیچ نتیجه ای نخواهد گرفت. 
اسامی تاکید کرد: اگر کسی بخواهد با ادعاهای جعلی 
مانع بر ســر راه مذاکرات ایجاد کند، ما از اختیارات خود 

استفاده خواهیم کرد و با آن برخورد می کنیم.

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در ملاقات با مقامات ایرانی عنوان کرد

تفاهم ایران و آژانس پیش شرط احیای برجام
اسلامی: مبادله مدارک بین ایران و آژانس تا خرداد انجام می شود

روسیه درباره برجام از آمریکا تضمین کتبی خواست

گمانه زنی درباره زمان احیای برجام
کاخ سفید احتمال توافق در وین را تائید کرد

سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه امروز 
در جمع خبرنگاران درباره تحریم های جدید اعمال 
شــده آمریکا علیه روسیه در پی حمله این کشور 
به اوکراین گفت: ما تضمینی می خواهیم که این 
تحریم هــا به هیچ وجه روابــط تجاری-اقتصادی 
و ســرمایه گذاری مقــرر در برنامه جامــع اقدام 

مشترک)برجام( را تحت تاثیر قرار نمی دهد.
او در این باره ادامه داد: ما خواســتار تضمینی 
کتبی شــده ایم که روند فعلی آغاز شــده توسط 
آمریکا به هیچ وجه به حق ما برای تجارت، همکاری 
اقتصادی و سرمایه گذاری و همکاری نظامی-فنی 
آزاد و کامل با این کشــور اسامی]ایران[ آسیبی 

وارد نکند.
به گزارش ایســنا، اظهــارات لاوروف در حالی 
مطرح می شــود که قدرت هــای جهانی در عین 
کشــمکش ها با روسیه بر ســر حمله  به اوکراین، 
در طــرف دیگر میز مذاکره با ایــران قرار دارند تا 
با برطرف کردن موانع هسته ای و تحریمی، توافق 
هسته ای را که دولت قبلی آمریکا در سال 20۱۸ 

از آن خارج شده بود، احیا کنند.

میخائیــل اولیانــوف، نماینــده روســیه نزد 
ســازمان های بین المللی در ویــن روز جمعه به 
خبرنگاران گفت: ممکن است در اواسط هفته آینده 
به توافق برسیم. درخصوص آخرین تاش ها پیش 

از عبور از خط پایان صحبت می کنیم.
بنابر گزارش رویترز، اولیانوف روز پنج شنبه نیز 
گفته بود که فکر نمی کند مذاکرات شکست بخورد 
و احتمال برگزاری یک نشســت در سطح وزرا به 
منظــور توافق وجود دارد امــا او نمی تواند بگوید 
که آیا این نشســت روز شنبه، یکشنبه یا دوشنبه 

خواهد بود.
اکنــون مذاکره کننــدگان یــازده ماه اســت 
که برای احیــای توافق هســته ای 20۱۵ تاش 
می کنند، توافقی که بر اســاس آن ایران در ازای 

رفع تحریم های اقتصادی برنامه هسته ای خود را 
محدود کرده بود.

به گفته طرفین مذاکرات، پیشــرفت های قابل 
توجهی در روند مذاکرات انجام شده است اما حل 
کردن برخی مسائل برای رسیدن به توافق، هنوز 
نیازمند تصمیم گیری های نهایی است. جن ساکی 
سخنگوی کاخ سفید در کنفرانس خبری هفتگی 
خود در پاسخ به سوالی درباره توئیت روز گذشته ی 
نماینده انگلیــس در وین که گفته بود “مذاکرات 
وین به حصول توافق نزدیک شــده اســت”، این 

موضوع را مورد تائید قرار داد.
بنابر گزارش وب سایت کاخ سفید، جن ساکی 
اظهار داشــت: بله، ما نزدیک شده ایم. ما در حال 
پیشرفت  هستیم. اما هنوز کارهای بیشتری وجود 

دارد کــه باید انجام شــود. وی  در ادامه گفت که 
رئیس جمهور بایدن به طور مرتب در جریان روند 

مذاکرات وین قرار می گیرد.
روز جمعه روسای هیات های مذاکره کننده سه 
کشور فرانســه، آلمان و انگلیس در مذاکرات وین 
برای مشورت و پاره ای رایزنی ها به پایتخت هایشان 

بازگشتند.
استفانی القاق مذاکره کننده ارشد انگلیس در 
صفحه توییتر خود نوشــت: ما )به توافق( نزدیک 
هســتیم. مذاکره کنندگان تروئیکای اروپا وین را 
برای مدت کوتاهی ترک می کنند تا وزرا را درباره 
آخریــن وضعیت )مذاکرات( مطلــع کنند. آن ها 

به زودی آماده بازگشت خواهند بود.
همچنیــن فیلیــپ ارِورا نماینده فرانســه در 

مذاکرات در پیامی توییتری نوشــت: امیدوارم به 
سرعت برای رسیدن به نتیجه بازگردیم، چراکه ما 

به توافق بسیار نزدیک هستیم.
به گزارش رویترز، خروج این دیپلمات ها از وین 
این احتمال را به وجود آورده اســت که آمریکا و 
ایــران که به دلیل امتناع تهــران از ماقات رو در 
رو به طور غیرمستقیم با یکدیگر گفت وگو می کنند، 
ممکن اســت برای مذاکره )مستقیم( با یکدیگر 
آماده شوند. هرچند که دیپلمات ها گفته اند چنین 

برنامه ای وجود ندارد.
اولیانــوف روز جمعه در این باره به خبرنگاران 
گفت: تا آنجایی که من می دانــم، ایرانی ها آماده 

مذاکره مستقیم نیستند.
حسین امیرعبدللهیان، وزیر امور خارجه ایران 
نیز در گفت وگوی تلفنی با جوزپ بورل مســئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا خاطر نشان کرد: 
ما برای نهایی کردن توافق خوب و فوری آمادگی 
داریم. اما لازمــه اعام توافق نهایی، رعایت کامل 
خطــوط قرمز اعامــی ایــران و ازجمله موضوع 

تضمین موثر اقتصادی است.

مراسم رونمایی از محصولات برند عطر »بنِوا«، نخستین عطر 
تولید شــده از اسانس پســته در جهان، با حمایت مجتمع مس 
سرچشمه رفسنجان، عصر یکشنبه هشــتم اسفندماه در تهران 

برگزار شد.
 به گزارش روابط عمومی مجتمع مس سرچشمه رفسنجان، 
این مراســم با حضور دکتر سعدمحمدی؛ مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران، مهندس افضلی؛ رئیس هیات  مدیره شــرکت 
مس، مهندس احمدی؛ عضو هیات  مدیره شــرکت مس و مدیر 
مجتمع مس سرچشمه رفســنجان، دکتر رنجبرکریمی؛ رئیس 
دانشگاه ولی عصر)عج( رفسنجان، جمعی از مدیران شرکت مس 
و تعــدادی از چهره های اقتصادی، اجتماعی و فعالان عرصه عطر 

کشور و استان کرمان، برگزار شد.
حمایت شرکت مس از ایده های خلاقانه

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران در این مراسم گفت: 
هنگامی که مرکز نوآوری و شتابدهی شهید ستاری در رفسنجان 
راه اندازی شــد تا از فکرهای متفاوت و ایده های خاقانه حمایت 
کند، فکر نمی کردیم اینقدر موفق عمل کند. دکتر سعدمحمدی 
با تبریک رونمایی از محصولات برند عطر »بنوا« و اظهار امیدواری 
برای حضور این برند در بازارهای بین المللی، ادامه داد: خوشحالیم 
که با حمایت شرکت مس، جمعی از افراد توانمند و جوانان خاق 
موفق شــده اند با یک ایده نو، کارآفرینی، اشتغالزایی و درنهایت 

ثروت آفرینی کنند. 
وی همچنین با بیان اینکه شرکت مس، روند روبه رشدی را در 
زمینه تولید، فروش، صادرات و توســعه طی می کند، بر ضرورت 
کار جدی در زمینه صنایع نانو در بخش مس تاکید کرد و افزود: 
این امکان هست که از جوانان صاحب خاقیت در این عرصه هم 
حمایت ویژه کنیم تا شــرایطی فراهم شــود که هم کشور و هم 

صنعت مس بتواند از آن استفاده کند.
لزوم حمایت از بنگاه های متوسط و کوچک

مدیر امــور نوآوری و کســب وکار مجتمع مس سرچشــمه 
رفسنجان نیز در این مراسم گفت: در چند دهه گذشته، کشورهای 
دنیا بیشتر به سمت حمایت از شرکت های بزرگ می رفتند و آن 
را یک مزیت می دانستند اما رخدادهایی در سطح جهان از جمله 

افزایش جمعیت، نوآورهای لحظه به لحظه و رشد سرمایه انسانی 
و کارآفرینی، سبب شــد حمایت از بنگاه های کوچک در دستور 
کار قرار گیرد. دکتر جندقی، اشــتغال زایی، ایجاد درآمد و رشــد 
اقتصــادی را از خصوصیات بنگاه های کوچک برشــمرد و افزود: 
بخش عمده تولید ناخالص ملی و دوســوم از اشتغال رسمی در 
دنیا را بنگاه های اقتصادی متوســط و کوچک تشکیل می دهند؛ 
همچنین براســاس مطالعــات جهانی، 30 تــا 60 درصد از این 

بنگاه ها، نوآور و دانش بنیان هستند. 
وی ادامه داد: بنگاه های اقتصادی متوسط و کوچک می توانند 
ســهم موثری در توسعه اقتصادی و خلق فرصت های کارآفرینی، 
حل بیکاری و کمک به بهبود و توزیع درآمد داشــته باشند پس 
توجــه به آن ها ضروری اســت. مدیر امور نوآوری و کســب وکار 
مجتمع مس سرچشمه رفســنجان تصریح کرد: شرکت مس با 
تمام توان ایستاده که دست بنگاه های اقتصادی متوسط و کوچک 
را بگیرد و به نقطه مطلوب برساند و حمایت از بنگاهی که کارش 
بــه تولید محصولات برند عطر »بنوا« انجامیده نیز، در راســتای 

همین رویکرد بوده است.

۱۰ شرکت دانش بنیان 
در دانشگاه رفسنجان

رئیس دانشگاه ولی عصر)عج( رفسنجان نیز در این مراسم گفت: 
در حال حاضر ۷۵ شــرکت در مرکز رشد دانشگاه ولی عصر)عج( 
رفسنجان هست که ۱0 شرکت دانش بنیان هستند و یکی از آن ها 

تولیدکننده همین محصول عطر است.
دکتر رنجبرکریمی پیوند محکم بین دانشگاه و شرکت مس را 
مبارک دانست و افزود: یک جوان از مدرسان دانشگاه، ایده تولید 
 US عطر از اســانس پسته را پرورش داد و کشف علمی ایشان در
PATENT ثبت شده است؛ مرکز نوآوری و شتابدهی مجتمع مس 
سرچشــمه رفســنجان به کمک این ایده آمد و نتیجه آن امروز، 

رونمایی از محصولات برند عطر است.

داستان ورود پسته به بازار عطر
عضــو هیات علمی دانشــگاه ولــی عصر)عج( رفســنجان و 
مدیرعامل شــرکت »عطرمایه پسته ایرانیان« نیز در این مراسم، 
قصه رسیدن به تولید عطر دلپذیر و خوشبوی پسته را بازگو کرد 
و گفت: سال ۱3۹2 برای دیدار با یک دوست به تهران عازم شدم. 
از قضا دوستم مهمانی از آلمان داشت. مقداری پسته تازه و تر از 
رفســنجان برای این دوست سوغات بردم. وقتی پسته به شخص 
آلمانی تعارف شد، در مقابل چشمان متعجب من، پوست لطیف 
و نرم پسته ها را بین دستانش کشید و دستش را بو کرد و چنان 
از بوی این رایحه خوشش آمده بود که همان جا جرقه ای در ذهن 
من زده شد و متوجه وجود عنصری ارزشمند )عطر و بوی پسته( 
و پرفایده شــدم که عطر آن را می توان بــه صورت علمی تولید 
کرد تا در جهان بپیچد و افراد زیادی را مجذوب خود کند. ســید 
محمدباقر مرعشی ادامه داد: وقتی از تهران به رفسنجان بازگشتم، 
در این باره فکر می کردم و ســال بعد در فصل پسته با مطالعه در 
مورد اسانس ها، با شیوه های اســانس گیری آشنا شدم و درصدد 
تهیــه تجهیزات اولیه مورد نیاز برآمدم و مقداری اســانس تهیه 

کردم. وی افزود: بعد از آن، با معرفی یکی از دوســتان و مراجعه 
به پژوهشکده اسانس در شهر کاشان، از اهمیت آن و خاص بودن 
این اسانس مطمئن شدم و مراحل ثبت اختراع داخلی و »پتنت« 
)حق انحصاری ثبت اختراع در خارج از کشــور( آغاز شــد. البته 
مشــکات زیادی در این راه وجود داشت که به لطف پروردگار و 
پیگیری های مستمر، مشکات حل شد و سرانجام در سال 20۱۸ 
به نتیجه رسید و افتخار ثبت اولین اسانس طبیعی پسته در دنیا 
به نام ایران به دست آمد که افتخاری برای کشور و رفسنجان است.
مرعشی توضیح داد: از مهرماه سال جاری، کار پیش تولید عطر 
آغاز شد. هم زمان مذاکراتی نیز با مسئولان شهرستان رفسنجان 
و شرکت مس صورت گرفت و قول هایی برای مساعدت و حمایت 
از تولید محصولات داده شــد. خوشبختانه کار گروهی ما به ثمر 
نشســته و برای نخســتین بار در جهان، عطرهایی با رایحه های 

انحصاری برپایه اسانس پسته تولید شده است.
مدیرعامل شــرکت عطرمایه پسته ایرانیان، با اشاره به این که 
محصولات این شرکت با نام اصلی »بنوا« برگرفته از نام »بنه« که 
به نوعی جدّ درختان پسته فعلی هستند، تولید می شود، افزود: این 
محصولات همگی برپایه اسانس طبیعی پسته اند که در ترکیب با 
دیگر اسانس های طبیعی در انواع تم ها و رایحه ها مانند رایحه  های 
چرمی چوبی، رایحه های شــیرین و گلــی، رایحه های میوه ای و 

ادویه ای و... گونه های متفاوتی را ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: اولین سری محصولات برند »بنوا«، محصولات 
 rageh »فاخری است که شــامل عطر فاخر و مردانه »دره راگه
valley  )برگرفته از نام دره زیبا و جادویی راگه رفســنجان(، و 
عطر باغ باران خورده rainy garden  است که یادآور بوی خوش 
خاک پس از باران اســت و عطری فاقد جنســیت است و البته 
دیگر محصولات نیز در حال پژوهش و بازارســنجی برای شروع 
تولید است. مرعشی در پایان، از حمایت های شرکت ملی صنایع 
مس ایران، مجتمع مس سرچشمه رفسنجان و امور نوآوری این 
مجتمع، در به ثمر رسیدن این ایده قدردانی کرد و گفت: امیدوارم 
با حمایت مردم، بازار داخلی این محصول را گســترش داده و در 

ادامه، به بازارهای خارجی برسیم.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

شرکت مس، روند روبه رشدی را در زمینه تولید، فروش، صادرات و توسعه طی می کند

مدیر امور نوآوری و کسب و کار مجتمع مس 
سرچشمه رفسنجان:

 شــرکت مس با تمام توان ایستاده که دست 
بنگاه های اقتصادی متوسط و کوچک را بگیرد 

و به نقطه مطلوب برساند

گزارش و عکس:
روابط عمومی مجتمع مس سرچشمه رفسنجان

با حمایت مجتمع مس سرچشمه رفسنجان؛ »نخستین عطر تولید شده از اسانس پسته در جهان« رونمایی شد


